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COMISSIÓ ORDINÀRIA DE DESEMBASSAMENT DEL TER I DEL LLOBREGAT 
 
Número de sessió: 41 
Data: 8 de novembre de 2024 
Hora d’inici: 12:33 hores 
Hora d’acabament: 13:28 hores 
Lloc: Barcelona. Oficines de l’Agència, C/ Provença 260. 
 
 
ASSISTENTS 
 
Vocals 
 
President 
Sr. Josep Lluis Armenter director de l’Agència Catalana de l’Aigua 
 
Representant de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Jordi Molist que assisteix presencialment 
 
Representant de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sra. Beatriz Mur que assisteix presencialment 
 
Representant de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sra. Marta Díez que assisteix presencialment 
 
Representant del Departament de Territori, Habitatge i Transició Ecològica (ús medi ambient) 
Sra. Laura Fonts que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Federació de Municipis de Catalunya 
Sr. Joan Carles Martínez Romero que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de l’ASAC 
Sr. Jose Mesa que assisteix presencialment 
 
Representant del Consorci de la Costa Brava 
Sr. Jordi Agustí que assisteix presencialment 
 
Representant Societat General d’Aigües de Barcelona 
Sr. Francesc Castillo que assisteix presencialment 
 
Representant de l’Ajuntament de Girona 
Sr. Sergi Cot que assisteix de forma telemàtica a les 13:00 h. 
 
Representant de la Junta de la Sèquia Manresa 
Sr. Antoni Ventura que assisteix presencialment 
 
Representant d’APUEE 
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Sr. Xavier Fabregat que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant d’ENDESA 
Sra. M Soledad Ordóñez que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la JARC 
Sr. Martí Costal que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant d’Unió de Pagesos 
Sr. Josep Cuscó que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Comunitat de Regants d’Anglès i Comarca, Molí de la Pardina, Cervià, Sant 
Jordi i Colomers, Bescanó-Salt i St. Julià de Llor i Bonmatí 
Sr. Narcís Illa que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Comunitat de Regants la Sèquia Vinyals 
Sr. Albert Martí que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Comunitat de Regants de la Presa de Colomers 
Sr. Jordi Aulet que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Comunitat de Regants del Molí de Pals 
Sr. Josep M Parals que assisteix presencialment 
 
Representant del Canal de la Dreta del Llobregat 
Sr. Jordi Codina que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant del Canal de la Infanta D. Luisa Carlota de Borbón 
Sr. Josep Boter que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Sèquia Manresa (Comunitat de Regants) 
Sr. Pol Huguet que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Junta Central d’Usuaris del Baix Ter 
Sr. Francesc Camps que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de la Comunitat d’Usuaris d’Aigua de la Cubeta d’Abrera 
Sr. Enric Queralt que assisteix de forma telemàtica 
 
Representant de l’Àrea Metropolitana de Barcelona 
Sr. Xavier Herranz que assisteix presencialment 
 
Secretària  
Sra. Núria Guiteras que assisteix presencialment 
 
El representant del Departament de Territori, Habitatge i Transició Ecològica per l’ús de 
l’energia, el Sr. Francesc Sabio, delega el seu vot en el President. 
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El representant del Departament d’Empresa i Treball per l’ús de l’energia, el Sr. Jordi Carbonell, 
delega el seu vot en el President 
 
 
Assistents sense dret a vot: 
 
Com a treballador de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. David Navarro que assisteix presencialment 
 
Com a treballador l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr Enrique Velasco que assisteix presencialment 
 
Com a treballador l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Carlos Barbero que assisteix presencialment 
 
Com a treballador de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Alex Rocas que assisteix presencialment 
 
Com a treballador de l’Agència Catalana de l’Aigua 
Sr. Pau Comas que assisteix presencialment 
 
En nom de l’Ajuntament de l’Ajuntament el Prat de Llobregat 
Sra. Maria Indurain que assisteix de forma telemàtica 
 
En nom de la Comunitat de Regants de la Presa de Colomers 
Sr. Jordi Ponjoan que assisteix de forma telemàtica 
 
En nom de del Canal de la Dreta del Llobregat 
Sr. Oriol Codina que assisteix de forma telemàtica 
 
En nom de l’ASAC 
Sr. Antonio Jesús Peralta que assisteix de forma telemàtica 
 
En nom de la Societat General d’Aigües de Barcelona 
Sra. Patricia Posadas que assisteix de forma telemàtica 
 
En nom d’ATL 
Sr. Laura Garrote que assisteix de forma telemàtica 
 
 
ORDRE DEL DIA 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió anterior.  
2. Revisió de l‘acord sobre els desembassaments atesos el recursos hídrics disponibles. 
3. Proposta de desembassament pel propers 6 mesos. 
4. Torn obert de paraula. 
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DESENVOLUPAMENT DE LA REUNIÓ 
 
El Sr. Josep Lluis Armenter, com a President, obre la sessió en format mixta, presencial i a 
distància per videoconferència, i demana als assistents l'aprovació de l’acta de la sessió 
anterior, davant la manca d’objeccions dona per aprovada l’acta. 
 
El President dona la paraula al Sr. Jordi Molist, director de l’Àrea d’Abastament d’Aigua, el qual 
fa una explicació de la documentació que s’ha entregat a tots els assistents sobre la gestió 
dels recursos hídrics realitzada, la seva situació actual i quines són les previsions d’evolució 
de les reserves embassades en el sistema Ter-Llobregat. Per això, s’adjunta a la present acta 
una còpia d’aquesta documentació. Així mateix, presenta la següent proposta de 
desembassament pels propers sis mesos: 
 

 
 
 
ACORDS 
 
El President pregunta si algú té alguna cosa dir respecte la proposta.  
 
En primer lloc, el Sr. Jordi Ponjoan exposa que fa dos anys que hi ha en la mateixa situació 
amb esforços per la gent del Baix Ter. En aquesta nova etapa amb un nou Govern, demana 
que aquest s’estudiï la possibilitat d’un possible transvasament des d’altres conques. És 
necessari parlar de noves aportacions amb una crisi de sequera continuada que està sent 
difícil de sortir-se’n. Encara que les dessaladores estan en funcionament ha quedat clar que 
no són suficients i tampoc s’acaben els projectes en marxa. La única solució és un 
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transvasament des de l’Ebre en situacions puntuals. L’esforç que es fa des del Ter suposa un 
empobriment atès que significa menys collita i menys capacitat econòmica.  
 
El President explica que el Govern ja ha exposat en l’Acord de Govern aprovat a l’agost quines 
són les principals línies d’actuació per fer front a aquesta situació de sequera, que són 
l’ampliació de la dessaladora de la Tordera, la construcció de la nova dessaladora del Foix així 
com la de l’Alt Empordà. També s’aposta per potenciar la regeneració d’aigua.  
 
El Sr. Francesc Camps està sorprès que el desembassament acordat d’ATL va ser de 24,7 
hm3 de recurs regulat i el consum real ha estat de 44,5 hm3. Vol preguntar quina ha estat la 
raó d’aquest desajust tan gran i si hi ha mesures previstes perquè el consum regulat al final 
s’ajusti a l’acordat en la Comissió.  
 
El Sr. Jordi Molist explica que no ha estat possible aconseguir el volum acordat de 24,4 hm3 
per diversos motius si bé vol posar èmfasi que mai s’havia arribat a transvasar només 44,5 
hm3, però potser va ser massa ambiciós fixar el límit en 24,4 hm en la situació d’emergència 
que hi havia en aquell moment. Es va decidir un adoptar un acord sabent que suposava un 
màxim esforç que era difícil de complir però que la intenció era fixar un camí de reducció 
d’aigua del Ter. ATL ha fet un màxim esforç perquè no ha pogut aconseguir aquets objectiu 
per tres raons: primer, perquè hi ha hagut limitacions al Llobregat per aturades a la planta 
d’Abrera com a conseqüència de les pluges; segon es fan una obres al col·lector de salmorres 
que han provocat aturades també a la planta; i finalment la situació de l’aqüífer ha obligat a 
reduir també les extraccions. Aquestes són les principals raons per les qual no s’ha aconseguit 
l’objectiu que es va fixar en la passada Comissió que era massa ambiciós i poc realista. Per 
altra banda, s’estan fent moltes inversions per tal de poder fer front a la situació de sequera: 
ATL està remodelant la planta del Ter que permetrà que pugui treballar amb cabals baixos i 
s’estan fent actuacions en totes les potabilitzadores del Llobregat per evitar que tinguin 
incidències i aturades. L’objectiu és reduir la dependència del Ter i complir els Acords del Ter, 
però és un objectiu que s’ha de fer de forma progressava i no es aconseguir en un sol any.  
 
El Sr. Enric Queralt pregunta que en relació als aqüífers del Llobregat es va preveure una 
extracció de 40 hm3 i finalment ha estat de 30 hm3, en aquest sentit s’agraeix l’estalvi perquè 
els nivells de l’aqüífer estan molt baixos. En aquesta Comissió, es preveu una extracció de 30 
hm3 però no és suficient per recuperar els nivells de l’aqüífer. Si venen períodes de cabals 
superficials sense terbolesa, caldria captar d’aigües superficials i relaxar l’extracció de l’aqüífer 
per poder recuperar nivell i així en un futur permetre poder aprofitar l’aqüífer amb nivells 
superiors.  
 
El President manifesta el seu acord amb el plantejament que cal reservar aigua de l’aqüífer. 
Per això hi ha un Comitè per fer uns seguiment de la situació de l’aqüífer i així poder adaptar 
el MIX segons cada situació.  
 
El Sr. Jordi Molist concreta que els acords fixen un màxim però l’objectiu és extreure el mínim 
possible i aprofitar l’aigua dels embassament del Llobregat. Però, en tot cas, cal donar 
garanties als operadors en cas que sigui necessari per això es fixa un volum d’extracció de 
l’aqüífer de 30 hm3.  
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El Sr. Narcís Illa exposa que justament l’aigua que han estalviat els regants del Ter és el 
consum que s’ha fet per part d’ATL. Es pregunta que hagués passat si els regants haguessin 
consumit l’aigua acordada. Cal respectar els volums acordats encara que hi hagi motius i que 
la Comissió sigui més estricte amb el compliment dels acords.  
 
El Sr. Jordi Molist explica que en les darreres Comissions es pot observar com s’ha reduït el 
transvasament del Ter i cal que es mantingui, i si bé aquest any ha estat el que menys s’ha 
transvasat hi ha circumstàncies que son imprevisibles com ja s’ha exposat. Tan ATL com 
l’Agència tenen com a objectiu reduir al màxim l’ús de l’aigua del Ter.  
 
El President pregunta sobre qui vota en contra de la proposta o s’absté, el vocal representant 
de la Comunitat de Regants d’Anglès i Comarca, Comunitat de Regants Molí de la Pardina, 
Comunitat de Regants Cervià, Sant Jordi i Colomers, Comunitat de Regants Bescanó-Salt i 
Comunitat de Regants St. Julià de Llor i Bonmatí i així com el vocal representant de la JARC 
s’abasten de votar la proposta presentada. Per la qual cosa, no es dona per aprovada la 
proposta de desembassament.  
 
El Sr. Jordi Ponjoan vota en contra de la proposta però és suplent en representació de la 
Comunitat de Regants de la Presa de Colomers i com que el vocal titular vota a favor de la 
proposta no es té en consideració el vot del Sr. Ponjoan.  
 
 
TORN OBERT DE PARAULA 
 
El Sr. Narcís Illa exposa que l’Acord de Govern aposta per la dessalinització però cal fer un 
pas més perquè les infraestructures actuals són insuficients i ens ha portat a la situació actual 
de sequera. Cal que el Govern faci un esforç suplementari perquè és una problema de país i 
cal posar sobre la taula un nou model d’abastament d’aigua al país. Només fent més 
dessaladores sense repensar tot el sistema no és la solució.  
 
El President contesta que es farà constar en l’acta el que s’exposa però la voluntat del Govern 
és desvincular l’abastament del règim pluviomètric i això és en el que es treballa fins l’any 
2030. Aquest és el full de ruta.  
 
El Sr. Martí Costal exposa que aquest estalvi del Baix Ter és conseqüència d’unes previsions 
conservadores i quan hi va haver pluges a la primavera no es va poder aprofitar l’aigua perquè 
les previsions ja estaven fetes. Per tant, pregunta si l’any vinent es farà una distribució de nou 
o es tindrà en compte aquest estalvi.  
 
El Sr. Jordi Molist contesta que són més de 10 hm3 que el conjunt de regs del Baix Ter ha 
estalviat. És difícil avançar les decisions que haurà de prendre la Comissió d’aquí 6 mesos 
perquè depèn de moltes variables. Però el cert és que hi hagut un estalvi com queda demostrat 
en la presentació que s’ha fet. Caldrà fer una valoració conjunta d’aquí a 6 mesos.  
 
El Sr. Oriol Codina pregunta si hi ha alguna raó de tipus organització per celebrar 
tradicionalment les Comissions en el mes de novembre atès que en aquest cas no hi ha 
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proposta de desembassament pel mes d’octubre tenint en compte que l’acord de l’última 
Comissió és d’abril a setembre. 
 
El President contesta que ha sigut una situació volguda i que els canvis en la direcció ha 
comportat que s’endarrerís la celebració d’aquesta Comissió.  
 
El Sr. Jordi Aulet exposa que amb els fets que com a conseqüència de la DANA han hagut al 
País Valencià pregunta si es plantegen netejar les lleres, perquè amb la situació en la qual 
estan actualment també hi podria haver conseqüències greus a les conques internes.  
 
El President explica que el President Illa ha presentat un paquet de 4 actuacions arrel dels 
aiguats de Valencia i a Terres de l’Ebre, i un d’ells és la revisió de zones inundables.  
 
 
El Sr. President davant l’absència de més precs o preguntes, aixeca la sessió, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta. 
 

 
La secretària 

Vist-i-plau 
El President 
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